

Algunos proponen realizar un acto masivo de desagravio a Castelao

## Coincidencia en la condena de las protestas violentas y en determinadas críticas a la organización de los actos

**La Coruña (Redacción).** Personalidades de la vida política e intelectual de Galicia coincidieron ayer en depurar la asonada primitiva, insolidaria y demagógica que puso materialmente sitio al féretro que contenía los restos mortales del padre del nacionalismo, Castelao, cuando por fin podía volver a su tierra, tras cuarenta y cinco años de exilio en vida y post mortem. Pero más lamentable todavía es que bastantes entre aquellos a quienes se pidió su impresión sobre la triste jornada, declinaran hacerla pública, unas veces por vergüenza ajena y otras, incluso, por temor a represalias violentas. Muchos de los opinantes mostraron también su disconformidad con los criterios de los organizadores de los actos de recepción, sobre todo por lo que se refiere a la forzosa ausencia multitudinaria del pueblo gallego, privado así de rendir homenaje al gran galleguista.

Hubo, sin embargo, quien, como Valentín Paz Andrade, calificó de «incidentes secundarios» los que se produjeron el jueves en torno a los restos de Castelao, inclinándose por resaltar «o sentido histórico e sentimental do acto e non lle dar más importancia a uns incidentes secundarios, que, en todo caso, deben ser esquecidos».

También Enrique Marfany, presidente de la Diputación de La Coruña, prefirió olvidarse de los incidentes y resaltar la profunda emotividad del acto, al que considera «un homenaje a toda esa Galicia emigrante, a tantos y tantos emigrantes que nunca han regresado».

Para Javier Baltar, una de las personas que participó en la organización de los actos y en su desarrollo, por la antigua amistad de su familia con la de Castelao, «o do xoves foi un día moi importante, ainda que todo o que se fixo puido ser enfocado doutro xeito, pero dona Teresa pensou que non estaba en condiciones de afrontar outra cousa,



Alonso Montero, al que vemos en el momento en que le retienen los guardias civiles, asegura que sólo quería recitar un poema ante el féretro de Castelao

como unha gran concentración no Obradoiro».

Agustín Sixto Seco, otro miembro de la comisión organizadora, prefirió no entrar en principio en la valoración de lo ocurrido, aunque señaló que «esto non era o que se merecía Castelao nin Teresa», añadiendo: «Pasado mañá, hoxe, calquera día, se habría que insultar, insultábase, pero non entón. Supoño que a culpa é de todos. Eu era dos que pensaba que en Labacolla debía estar todo o mundo e dos que non me agardaba o rebuñido de Santo Domingo».

### Respeto a los muertos

Ramón Piñeiro, diputado autonómico y presidente del Consello da Cultura Galega, opinó que el acto del jueves «debería ocurrir cunha adhesión activa do pobo máis indentificado cos actos e pasiva dos demás, pero, por parte de tódolos galegos, co respeito ó que Castelao é significativa, co respeto debido tamén a tódolos mortos. Un entero desperta respeto, mesmo sendo dun

enemigo». Si los actos no se desarrollasen así, entiende Ramón Piñeiro que fue «porque un grupo político aproveitou o traslado pra plantear política e moralmente de xeito violento as súas posturas partidistas nun acto común a tódolos galegos». «A min persoalmente dóeme —añadió— pola falla de respeto á persona que más o debería merecerse e pola imaxe que como pobo damos cara a fóra, abondo deplorable en canto a nivel cívico». También opina que «o apaixoadamento irreflexivo, excesivamente partidista, pode ser lexítimo antes e despois do enterro, pero moralmente inadmisible nese momento».

«Pódese estar ou non de acuerdo —manifestó Domingo García Sabell, delegado del Gobierno en Galicia y presidente de la Real Academia Galega— co momento de repatriar los restos de Castelao. Pódese censurá-la programación dos actos, cuxo expediente cumpliu ás instituciones autónomas, pero o que

non se pode, de nengunha maneira, é empregar la violencia e os malos modos diante dun morto que, por enriba, é un morto ilustre, sen respetar tamén a presencia dunha anciana agotada pola dor e pola emoción. Converti-la contenda política no que o xoves aconteceu é exercita-lo tribalismo. O mellor que podemos facer é continuar traballando e esquecer rápidamente o acontecido».

Carlos Vázquez, de la secretaría nacional del PSG-EG, mostró la satisfacción de su partido por la presencia de Castelao en Galicia y lamentó personalmente que no hubiese podido cuajar un homenaje popular, «ó impedilo a Xunta de AP e o Bloque-UPG».

El diputado y académico Carlos Casares fue rotundo en su opinión sobre los hechos del jueves: «Nunca ningunha persona foi enterrada en Galicia en medio de tanta inominia. Reservar precisamente para Castelao un

### TEMAS DEL PAÍS

## Un lamentable espectáculo

**La Coruña (Redacción).** Galicia ha dado anteayer una imagen esperpéntica, irracional y terciermundista en determinados momentos del recibimiento solemne de los restos mortales de Castelao. Un hecho histórico y testimonial, organizado —quizá no muy bien— de forma unánime por el Parlamento del País gallego, se ha visto ensombrecido por diversas actividades inciviles, más propias de la selva africana que de una comunidad emplazada al sur de Europa.

No es admisible, aún dentro de la más radical discrepancia democrática, que las representaciones jerárquicas elegidas por el pueblo soberano sean objeto de vejaciones públicas con insultos soeces y lanzamiento de huevos, basuras y otros objetos. Quienes así actúan, aún en el supuesto de que su protesta tuviese ciertas cotas razonables, pierden cualquier posibilidad de convencimiento y denota que sólo buscan la bronca y el escándalo para promocionar sus objetivos desestabilizadores.

No es factible creer en grupos que pierden sus estribos y se desenvuelven a base de argumentos de paroxismo y agresividad salvaje. Si el traslado del cuerpo de Castelao merece críticas en sus planteamientos generales la desproporción entre la razonable discrepancia de uso internacional y la violencia generada por algunos exaltados, es tan evidente y lamentable que no admite la menor posibilidad de duda.

Por desgracia, Galicia ha vuelto a aparecer a los ojos del mundo como un reduto poco apacible, donde aún residen elementos peligrosamente perturbadores y antisociales que han de ser erradicados cuanto antes y sin concesiones. Lo contrario sería un suicidio colectivo.

Teresa Castelao, satisfeita pola volta de seu irmán

## «Todos esos que din querelo tanto o menos que podían facer era calar»

**Santiago (Redacción).** Teresa, irmá de Castelao, amosou a súa satisfacción polo feito de que o corpo de seu irmán repouse xa para sempre en terra galega. Segundo declarou a este xornal na mañá de onte, no Hospital Provincial, semellaron unha falla de respeto moi grave os incidentes ocasionados por manifestantes ás portas de Santo Domingo de Bonaval. O mesmo tempo, expresou o seu agradecemento ó Goberno galego e ó Parlamento de Galicia polas atencions que lle dicaron durante a xornada.

Teresa Castelao seguía onte internada na segunda planta do Hospital Provincial, anque; según dixo, por pouco tempo, xa que o seu estado de saúde é bó: «Tivérone en observación durante uns días e parece que estou ben».

Hai uns meses que non sabía moi ben cómo responderían os

seus nervios cando chegase o momento de asistir ó enterro do seu irmán. «Deus asistíume en todo momento —di agora— e doume forzas para estar enteira durante todo o acto». Cando chegou o féretro que contina os restos do seu irmán ó aeroporto de Santiago, «sentíñ unha emoción tan grande e unha cousa que non podo decir con palabras». Teresa Castelao abrazouse ó féretro e depositou un ramo de froles. «Eu querería abraza-lo propio corpo —comentou—, pero non poido ser porque hai trinta e catro anos que morreu e podíase desfacer. Como querer, eu querería abraza-lo vivo».

A irmá de Alfonso Rodríguez Castelao mostrouse molesta polos incidentes acaecidos ante Santo Domingo de Bonaval. «Todos esos que din que tanto o queren —dixo— o menos que podían facer era calar. Xa te-

xpectáculo tan miserable resulta moralmente repugnante. Por fortuna, foron miles os galegos que seguiron con emoción e recollemento a chegada dos restos do ilustre escritor. De tódolos xeitos, moito más grave foi o comportamento da televisión galega. Acabo de ve-lo video e estou asombrado da manipulación tan descarada que se fixo da realidade a través dos comentarios e da montaxe. Creo que o Goberno debería abrir unha investigación».

También el secretario general del PCG, Julio Pérez de la Fuente, echó en falta el recibimiento popular que Castelao merecía, acusando a la Xunta de llevar a cabo un auténtico secuestro, e hizo un llamamiento a la organización unitaria de un gran homenaje popular a Castelao.

«A realidade é que nin o poder nin a oposición —opinó Xesús Alonso Montero— fixeron propaganda para un acto no que tiña que haber de trescentas mil a catrocentas mil persoas». Aseguró que su intención, al tratar de parar el féretro en Labacolla, era exclusivamente la de recitar el poema que Ramón Cabanillas dedicó a Castelao, calificando de mediocres a las autoridades que lo impidieron. Elogió el comportamiento de los guardias civiles que le apartaron del furgón funebre. «E xusto —puntualizó— aclarar que me apartaron cun trato esquisito, como era a súa obriga, como a miña obriga moral era a de recitarle un poema a Castelao. Por certo, sinto non recorda-lo nome do capitán que mandaba esas forzas, porque tamén tivo un comportamiento impecable e, por certo, expresándose nun bon galego». Alonso Montero piensa que es la hora de que todas las fuerzas comprometidas con Castelao, incluido el Bloque, hagan un homenaje multitudinario de desagravio a Castelao.